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I>iu causa sf. serbai ori de Joi „M. 
Mucenic George“ numCrul procsim va 
apare Sâmbătă In 25 Aprile v.

' Aiud, 18/30 Aprile, 1887.
Ministrul de iustiţie al Ungariei, domnul T e o - 

f i i  F á b i n y  a ordonat, ca pe teritoriul fie-cărui 
tribunal se se înfiinţeze câte o societate cu scopul 
de a se ajutora prinsonierii eliberaţi din institutele de 
corecţiune. Societăţi de natura aceasta au esistat 
până acum numai în Braşov, — cât ţine Tran
silvania — ele însă prin ordinaţiunea cea mai noauă 
sunt obligătoare pentru teritoriul fie-cărui tribunal. 
Salutară şi binefăcătoare va fi aceasta instituţiune 
în consecinţele sale, şi dela un bărbat cum e actu
alul ministru de justiţie al Ungariei, era de aşteptat, 
că o să şi întindă privirile sale şi în direcţiunea 
aceasta.

A esistat pănă acum un prejudeţ faţă de prin- 
sonieri şi încă un prejudeţ greşit.

Oamenii din afară vedeau în institutele de co- 
recţiune oameni păcătoşi, oameni periculoşi societăţii 
omenesci, oameni,cari ar fi mai bine să nu vadă lumina 
soarelui. Greşită este această părere a laicilor şi neîn
temeiată este presupunerea, ca şi când în institutele 
de corecţiune s’argăsi numai drojdiile societăţii, numai 
oameni, cari conturbă liniştea celorlalţi cetăţeni paci- 
nici, le ameninţă averea şi viaţa deopotrivă. Mi-a fost 
dată ca în pracsa mea de spiritual, să me conving 
de contrariul şi să găsesc în institutul de corec
ţiune oameni, pe cari nu răutatea lor, ci adeseori 
steaua nefericită a îutămplărei i-a adus pănă aci.

Mi-a fost apoi dată să văd şi un alt soiu de 
oameni, cari neînvredniciţi de instrucţie, neînvredni
ciţi de iubirea de mamă şi de familie, neîncetăţeniţi 
cu sântele principii ale religiunei, ci numai după 
nume membri ai comunei bisericesci, după ce au fost 
încetăţeniţi aici cu aceste cunoscinţe, au devenit oameni 
blânzi, laborioşi şi cu temere de Dumnedeu, oameni, 
cari pâşind în viaţă, a<ji, pot să devină esemple de 
vîrtute şi de moravuri bune şi că ei nu numai că 
nu vor mai deveni recidivi, ci din contră se vor feri 
de toate isvoarele răului, cum sunt: birtul, gâlcevile 
şi societăţile rele.

Am găsit şi oameni născuţi din pat nelegiuit, 
de a căror nascere mama lor nu s’a bucurat, tata 
de ei nu a voit să scie, ci mai mult s’a ruşinat de ei, 
ca de un făt al nelegiuirei şi aceste momente au 
f'o-st decifjătoare pentru fiitoriul om.

Societatea, ea, nu a făcut chiar nimica sau foarte 
puţin pentru aceşti fii, cari s’au născut între împre
jurări de tot anormale şi împrejurările acestea trebue 
să fie foarte atenuante chiar şi când el devine un 
criminalist, ear societatea nu e în drept a-i respinge 
dela sinul seu.

Deci omul nu e născut din fire rău, el a devenit 
rău prin împrejurări şi la aceasta poartă şi societatea 
vina în măsură egală cu el însuşi. Prea puţine esem- 
plare de oameni am găsit, cari încungiurând munca, 
dedaţi beţiei şi patimelor s’au pus pe meseria cea 
ruşinoasă a furtului, dar pentru aceşti puţini socie
tatea nu e în drept a respinge pe un om, ale cărui 
motive înzâdar le vei căuta, că de ce a devenit cri
minalist, ci trebue să privesci lucrul ca un fapt 
împlinit. Pănă a nu trece la  ̂ obiectul, despre care 
voiu să tractez mai larg cu o altă ocasiune, fie-mi 
permis să susţin, că în mâna mamei este pusă inima 
copilului ei şi daca ea nu s’a nisuit să cultive aceasta 
mică grădinuţă, nu a plantat în ea virtuţile, nu o 
a udat destul de des, nu o a plivit de buruene — 
ea, mama poartă în mare parte vina, dacă nu se 
poate bucura şi desfăta de fiiul ei.

Căldura dela sînul mamei este pârghia, care con
duce pe om şi-l învaţă să iubească pe Dcjeu şi pe 
oameni, şi dacă această căldură a fost înlocuită cu 
răceală, omul a crescut fără iubire, fără alipire 
cătră părinţi, neascultătoriu, nevorbitoriu şi retras, 

t ot atâtea însuşiri, cari mai târziu degenerează, şi 
ca ri nu mai pot fi suprimate.
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Susţin, că oamenii au devenit răi prin cresce- 
rea, ce li s’a dat de acasă, şi că societatea, în caşul 
acesta biserica şi şcoala nu au fost puse pe acele 
basc, ca să îndrepte răul acuirat, ci ea s’a mărgi
nit la unele funcţiuni mechanice, neaflând cheia 
aceea, care duce la inima omului, cheia iubirei de 
semenii sei, şi a st’mei reciproce.

Mai vine şi confusiunea, ce esistă în conceptul 
de drept a distinge între al meu şi al teu, un concept, 
care la oameni pe un grad mai jos de cultură dă 
cele mai multe anse la întreprinderi nechipsuite.

După ce a-şi fi specificat în scurt şi încât per
mit cadrele unui diar aceste momente deciijătoare 
în vieaţa criminalistului, urmează să-mi dau seamă, 
dacă aceşti oameni, cari pentru o călcare a or- 
dinei sociale sunt ei atât de lăpădat, încât dupăce 
au venit la căminul familiar, oamenii să se ferea
scă de ei ca de o lepră, sau doar tocmai societatea 
este quasi obligată a-i primi şi a le oferi mijloacele 
de traiu, ca se prindă rost şi să devină cetăţeni mun
citori şi onorabili.

Cunosc mulţi prinsonieri, cari din câştigul lor 
de după meseria, ce o lucră în institut, trimit 
bani acasă, ca să poată trăi soţia şi copii lor, tri
mit pentru aceştia vestminte, îndrumă soţia să-şi tri
mită pruncii la scoală, tot atâtea lucruri, din cari trebue 
să conchidă omul, că 4eu inima acestor oameni este 
o inimă bună, curată şi cu cele mai bune intenţiuni 
pentru ai sei.

Mulţi din ei, — cei de sub 30 ani nu părăsesc in
stitutul, fără de a învăţa a ceti şi a scrie, şi mai 
mult, dacă li s’ar concede doar, toţi bănişori iar da 
pe cărţi de cetit, şi mărturisesc, că eu nu-i pot 
birui chiar cu cărţile mele, ca se le îndestulesc gustul 
de lectură în cailele de Duminecii şi de sărbători.

Sunt aceşti oameni aşa de răi, aşa de lăpădat, 
ca după ce au părăsit acest loc de jale pentru ei, 
se li se mai reamintească trecutul, sau doar ei trebuesc 
tocmai încuragiaţi a merge mai departe pre căile 
cele bune, a cerceta biserica, a se ocupa în Du
mineci şi sărbători cu lectura, a se împărtăşi cu 
sântele taine, tot lucruri crescinesci, cari pe omul 
laic îl duc la credinţa a fi imposibile, dar aceasta 
este purul adevăr.

Acest soiu de oameni trebuesc ajutoraţi şi mese
ria învăţată în institut, dacă o continuă şi o pot con
tinua, societatea îşi va avea nedisputabil merit de a-i 
fi mântuit. Aici zace pondul ordinaţiunei ministru
lui de justiţie şi de aceea nu pot ca să nu apelez 
la românii de carte, ca să sprijinească această in- 
terprindere umanitară, cu atât mai vârtos, ,cu cât 
mulţi individi, nu răi, ci nefericiţi, sunt de neamul 
nostru, să înţelege având în vedere marea maiori- 
tate a locuitorilor români.

Să întrăm deci ca membrii ai acestor reuniuni, 
să nu lăsăm oameni muncitori, părinţi de familie 
ca după ce au prestat timpul pedepsei să umble 
goli, zdrenţuroşi, să le dăm lucru, mijloace de traiu 
şi ajutoriu, ca aşa ceeace nu a făcut societatea la 
timpul seu, şcoala şi biserica, când erau chemate să o 
facă, să o facem după ce devin liberi, înzestraţi cu 
cunoscinţă şi aplicări bune, părăsiţi de năravurile rele 
şi curăţiţi de multele defecte, cari le-au adus cu 
sine în institute.

Ear pănă sunt în institute, să nu lăsăm ca so
ţia să umble cerşind, copii lor lipsiţi şi batjocoriţi 
de ceialalţi copii, ai căror părinţi deşi liberi, dar 
poate sunt mulţi mai rei ca prinsonierii, şi prin aceasta 
vom da dovadă nu numai de crescini buni, ci de 
oameni cu vederi limpezi şi cu inimă pentru ne
norociţi.

Fie ca aceste cuvinte să nu resune în pustie!
Nicolau Ivan,

spiritual la penitenciariul regiu din Aiud.

Revista politică.
In parlamentul austriac s’a discutat asupra ce- 

8tiunei vamale cu Germania şi cu Italia. Ministrul 
de comerciu marchisul de Bacquehem a vorbit, faţă
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pentru fie-care publicare.

de relaţiunile comerciale cu Germania, foarte reser
vat, constatând numai, că cu finea anului aeestuia 
espiră terminul convenţiunei vamale cu imperiul ger
man; încât privesce pe Italia, ministrul e de părere, 
ca convenţiunea vamală să nu se peardă din vedere 
şi oamenii să cugete serios asupra lucrului, începând 
a întră în pertractări. Faţă de acestea declarări, 
şi in special faţă de Germania foile vieneze- sunt foarte 
nemulţămite şi neliniştite, neputându-şi da seamă: 
dacă relaţiunile cu Germania nu mai sunt tot aşa de 
amicabile, ca mai nainte, sau doară alt-ceva e causa, 
de ministrul de comerciu nu dă, nici o însemnătate 
pertractărilor convenţionale cu Germania, căci şi 
Germania şi Austria au lipsă a-şi garanta relaţiunile 
amicabile politice într’un grad mare şi prin conveni- 
ţiunea vamală. . r

După cum vestesce o depeşă din Paris, împă
ratul Wilhelm a subscris în 29 Aprile n. ordinaţiu
nea, în urma căreia Schnaeble a fost eliberat. Ast
fel s a liniştit situaţiunea politică, care părea a- fi 
foarte serioasă între Francia şi Germania şi s’a du
merit lumea, ce a stat agitată mai bine de 10 cjile, 
din acest incident. După cum anunţă „Naţional Zeir 
tung“ scrisorile lui Gautsch, prin cari a fost invi
tat Schnaeble d a lua parte la o consultare oficială 
au servit de temeiu regimului german, pentru de a 
elibera pe comisariul frances, căci aceste scrisori, se 
consideră de motivul incidentului.

In rjilele din urmă se vorbesce mult eară şi de
spre demisiunea lui Giers, căci panslavismul ar fi , 
câştigat pre ţarul pe partea sa şi foile germane se 
ocupă mult cu cestiunea: cine va fi următoriul lui 
Giers. Ele (jic: în adevăr ministrul Giers e factori 
însemnat pentru menţinerea păcei, pacea nu i peri-, 
clitată din nici o parte, şi astfel Giers n’are lipsă., 
de a face politică de răsboiu. De vreme ce însă 
Rusia ia o politică agresivă faţă de puterile din r 
Vest, Giers va trebui să se retragă, şi de sigur că 
în scaunul lui va urma contele Paul Schuvalqw, 
unica persoană mai aptă d’a putea conduce in î«ţ- 
pregiurârile de acum portfoliul de externe şi care 
e tot d’odată şi amic al lui Bismarck.

7 i

Sinodul archidiecesan.

Şedinţa a V-a, ţinută la 16/28 Aprile. *
(U rm a re .)

Pre8Ídiul înainte de toate observă, că interpe
lantele se vede, că n’a avut paciinţă să aştepte re- 
feradele comisiunilor asupra rapoartelor consistoriale, 
când poate se va face, saii nu se va face lumină şi 
asupra acestui obiect, — cu toate acestea este gata 
a-i respunde şi acuma: " ;-i'" •« .

La p. 1 din interpelaţiune Presidiul observă: 
că interpelantele în interpelaţiunea sa produce ciifre 
concrete despre ajutoarele, care ar fi fost de a se 
distribui, ceea ce dovedesce, că d-sa şi-a luat infor- 
maţiunile dela loc sigur, unde este cunoscut în dă- 
taiu starea lucrului, ar fi putut dar ca tot din acel ' 
isvor bun, de unde şi-a cules aceste date spóciáfe, 
să afle şi aceea, dacă ajutoarele votate s’au espâdat 
sau nu sau espedat, şi astfel îi recomândă, ca tot,pe 
aceasta cale să-şi întregească informaţiunile; <’ " ^

încât pentru consistoriu, dacă acesta are scire 
oficială sau nu despre votarea acestor ajutoare, pre
sidiul trebue să-i observe, că n’are autorisare a face ’ 
aici declaraţinni în numele consistoriu!ui;

la p. 2. Presidiul declară; că nu este convins 
şi nici nu vede acele urmări triste, ce şi le închi- 
puesce interpelantele, şi în aceasta privinţă ’şi are 
vederile sale individuale, şi încă aşa crede, că co
recte, cu ce se înţelege — că nu voesce să ^ică, că 
starea lucrului e în regulă, ci diii contră regretă, 
că încă nu s a putut satisface cererilor pentru 
ajutoare;

la p 3. Presidiul observă, că în ce privesce cău
şele trăgănării, încă in şedinţa de eri, provocat ,de,, 
alt incident a declarat, că sunt trei obiecte, cari în 
starea, în care se află astăzi, pe presidiul îl superă:t

• :.. I - Vi fi iii



166 TELEGRAFUL ROMAN.

şi cari nici de cum nu se pot subtrage dela atenţiunea 
sinodului şi între cari este şi acesta, a indicat în general 
şi causa, ce-i face mari greutăţi în situaţiunea actu
ală a gremiului consistorial, ear speciale descoperiri, 
declară şi de astădată, că încă nu află de lipsă a 
face; încât însă pentru mijloacele, ce ar fi întreprins 
ca ajutoarele se se espedeze stante sesione, declară, 
că presidiul n’a întreprins nimic în privinţa aceasta 
şi nu se află în posiţiune de a putea promite aceasta;

la p. 4. Presidiul declară, că speciale disposi- 
ţiuni n’are se facă în punctul acesta, ci va convoca 
comisiunea, când va fi timp pentru ea, dând prefe
rinţă totdeauna afacerilor consistoriale. Ce privesce 
garanţa, că trăgănări să nu mai obvină, presidiul de
clară: că altă garanţă nu-i poate da nici în acest 
obiect nici într’altul, decât consciinţa de chemarea 
sa, căreia a căutat şi pănă acum se satisfacă con- 
scienţios;

la p. 5. Presidiul observă, că lasă se-şi o es- 
plice interpelautele ca şi ori-cine altul, după cum i 
va conveni mai bine.

După acest răspuns al presidiului, interpelantele 
într’o pleiadă lungă dar fără de nici un necs logic, 
aruncând şi îndreaptă şi în stânga, fără de a-şi mai 
putea da seamă, că din informaţiunile primite, cari 
sunt a se spune publice şi cari sunt a se retâcă, 
încât situaţiunea devenise neplăcută chiar şi pentru 
domnii, cari au aflat de bine a-1 folosi spre acest scop. 
Continuă mai departe a insinua la adresa proto- 
presbiterilor cele mai grave imputări de negligenţâ 
şi slăbiciune, şi uitându-şi eu totul, că se află în o 
adunare de caracter bisericesc, într’un ton agitat, 
cu espresiuni necuviincioase, neparlamentare atacă 
personal pe unii şi pe alţii — încât mai mulţi de
putaţi dimpreună cu presidiul îl provocau la ordine, 
ear cei cari au cugetat, că le face un bun serviţiu, 
desaprobau prin semne de indignare. în fine cu con- 
clusiunile sale ajunge, a constata, că astăiji stăm 
mai rău decât pe timpul, când nu aveam cap biseri
cesc şi se dechiară cu răspunsul dat de presidiul 
nemulţămit. *)

Mai mulţi deputaţi voiesc ca săi reflecteze in- 
terpelantelui în cestiune personală, eară alţii se i 
rectifice asertele false; presidiul i roagă însă, ca luând 
în considerare, că se perde timpul înzădar prin ast
fel de animosităţi se abstea dela cuvânt, cu atât 
mai vîrtos, că poate i va mulţămi reflecsiunile, ce 
este silit se i-le facă presidiul interpelantelui.

Presidiul din tonul, ce la purtat interpelantele 
în reflecsiunile sale constată, că intenţiunile interpe
lantelui n’au fost se reguleze, ci cu totului altele, 
de acea nu se află îndemnat a-i răspunde la toate in- 
sinuaţiunile.

Constată, că în răspunsul dat la interpelaţiune 
n’a <Rs, că interpelantele ar fi fost îndemnat de alţii 
a o face aceasta; dacă însă el se escusă, negând 
acea ce nimine n’a afirmat: aceasta împregiurare dă 
însemnătate caracteristică rolului seu

Mulţămesce în fine pentru complimentul, ce il 
face sinodului, consistoriului şi întregului nostru orga
nism constituţional, când afirmă, că astăfii stăm cu 
afacerile noastre bisericesci mai rău, decât pe tim
pul când, biserica era lipsită de archiereu.

Deputatul Petru Truţa face următoarea pro
punere: Sinodul să iea la cunoscinţă respunsul pre- 
sidiului, desaprobând tot odată verdictul deputa
tului A. Nicoară, ce privesce in general starea ac
tuală a bisericei 

Se primesce.
Deputatul A. Nicoară, luându-şi ansă tot din 

interpelaţiune, face următoarea propunere:
„Toate actele privitoare la ajutoarele votate de 

comisiunea administrativă Şaguna-ene să transpun 
unei anchete exmise din sînul sinodului, carea să fie 
însăşi însărcinată a face inmediată expediţiune a ce- | 
rerilor resolvite la anii 1884, 1885 şi 1886 asigna
rea la cassa archidiecesanâ precum şi cu propuneri 
concrete, cari ar fi să curme asemeni trăgănări stri- 
căcioase pentru biserică şi scoală.“

Se predă comisiunei organisătoare.
La ordinea ijlilei se pune referada comisiunei fi- 

nanţiare.
Raportorul aceleia R. Patiţa referează: 
o) asupra raportului consistoriului archidiecesan, 

prin care se cere îndemnisare pentru suma de 2000 fl. 
solvită pe anii 1881 şi 1884 ca contribute la sus
ţinerea organismului metropolitan.

La propunerea comisiunei:
Se dă consistoriului îndemnisarea cerută;
b) asupra raportului consistoriului archidiecesan, 

prin care cere încuviinţarea sumei de 1000 fl. sol
vită pe anul 1885 ca contribute la susţinerea or
ganismului metropolitan.

*) Cine e curios a sei cu prinsul vorbirei dlui deputat 
A. Nicoară în tot estensul ei, — completată cu unele adause, 
ce nu le-a accentuat în sinod ; şi cu emendarea unor neesactităţi 
şi espresiuni nepotrivite cu demnitatea sinodului, —  o pot 
ceti în Nr. 88 al foaiei „Tribuna11, carea declară, că însuşi 
dl Nicoară i-a trimis acea vorbire. Red.

La propunerea comisiunii:
Se încuviinţează solvirea sumei de 1000 fl. în 

contul fondului general administrativ ca credit su- 
pletoriu la bugetul anului 1887 ;

c) asupra raportului consistoriului archidiecesan, 
prin care se cere a se face provisiune în bugetul 
archidiecesei pe anul 1888, pentru acoperirea sumei 
de contribuire la susţinerea organismului metropo
litan pe anii 1886, 1887 şi 1888 câte 800 fl. la an

La propuuerea comisiunii:
Se votează suma cerută şi la compunerea bu

getului se va lua în considerare.
d) asupra raportului consistoriului archidiecesan, 

prin care se cere relacsarea pretensiunei fondului 
seminarial de 9 fl. 10 cr. la debitoriul br. Râcsey 
Ádám; şi pretensiunea fondului Francisc-Iosefin la 
debitoriul Kenderessy Zsigmond în sumă de 507 fl.

Comisiunea propune: că nefiind evident din acte, 
dacă debitorii au fost provocaţi a solvi aceste sume,, 
consistoriul să facă paşii de lipsă pentru încassarea 
acestor sume, eventual să raporteze despre starea 
lucrului pe sesiunea viitoare, având totodată a ra 
porta, dacă banii încassaţi de fostul fiscal dela 
Kenderessy în sumă de 400 fl. au întrat la fond.

Dând deputaţii I de Preda ca fiscal consisto 
rial şi E. Brote ca ases. cons, lămuriri despre starea 
lucrului, precum şi dep. I. Raţiu.

Sinodul decide: relacsarea acestor pretensiuni 
ca neincassabile, însărcinându-se totodată consistoriul 
să raporteze la sesiunea viitoare, dacă suma de 
400 fl. dela Kenderessy a întrat la fondul Francisc- 
Iosefin.

e) asupra raportului consistoriului archidiecesan 
referitoriu la împrumutul de 10,000 fl. al gimna- 
siului din Braşov, comisiunea propune: că în con
siderarea stărei bugetare a gimnasiului interesele 
de 6°/0 după capitalul împrumutat şi nesolvite pănă 
la finea anului 1886 să se relacseze.

La propunerea dep. P. Cosma, se decide: că 
actul se redă comisiunii, ca cu considerare la buget 
să vină cu propuneri detaiate în aceasta privinţă;

f) asupra raportului consistoriului archidiecesan 
în privinţa relacsărei pretensiunii fondului de 30 de 
mii, de 328 fl. interese contra contelui Bethlen 
Gábor, comisiunea propune: că fiind deja obligaţi 
unile estradate debitoriului prin fostul fiscal Dr. I. 
Borcia şi de oare ce în privinţa incassării acestei 
sume s’a comis mai multe greşeli din partea nu
mitului fiscal, sinodul se abate dela această preten- 
siune, se îndrumă însă consistoriul, ca să facă paşii 
necesari de desdaunare contra erezilor fostului fiscal 
Dr. I. Borcia.

Deputatul Dr. Ilarion Puşcariu spriginit şi de 
deputatul P. Cosma, arătând, că aceasta procedere 
ar da ansă la un proces, care poate că în cele din 
urmă tot nu ar duce la scopul dorit, susţine propu
nerea consistoriului

Se primesce relacsarea sumei de 328 fl.
g) Asupra raportului consistorial, prin care se 

substern raţiociniile fondurilor archidiecesane pe a. 
1886, comisiunea propune: a se primi de basă la 
desbatere specială. — Se primesce.

Deputatul R. Crainic propune, ca pe viitor rapor
tul despre raţiociniile fondurilor archidiecesane să se 
tipărească şi se se distribue între deputaţii sinodali.

Se primesce.
Dep. loan cav. de Puşcariu propune, că acest 

raport pentru însemnătatea lui se se acludă la protocol.
Se primesce.
Şedinţa se închee la l 1/2 oare d. m. şi şedinţa I 

procsimă se anunţă pe mâne la 9 oare a. m. La or
dinea Şilei se vor pune rapoartele comisiunilor.

Şedinţa a Vl-a ţinută la 17/29 Aprile.
Şedinţa se deschide la 93/4 oare a. m.
Se cetesce protocolul şedinţii premergătoare şi
Se autentică.
Se presentează:
rugarea mai multor parochieni din Herman, 

pentru delăturarea alesului de preot Ales. Dogariu.
Se predă comisiunei petiţionare.
La ordinea (Rlei se pune referada comisiunei 

finanţiare.
Raportorul aceleia, Rubin Patiţa, continuă cu 

raportarea asupra raportului consistorial, prin care 
se subşterne raţiociniul fondurilor şi fundaţiunilor 
archidiecesane pe anul 1886.

Cetindu se acest raport şi intrând sinodul în 
desbaterea specială a raportului, partea, în care se 
arată starea fondurilor preste tot cu finea anului 
1886, arătându-se la toate fondurile un crescământ 
afară de fondul seminariului, la propunerea comisi
unei : se ia spre sciinţă, cu aceea, ca în inventariul 
fondului seminarial, să se inducă şi fundaţiunea 
„Cristurian“ a cărei venite încă ocur între perceptele 
fondului, dar în inventariu nu sunt induse realităţile 
aparţinătoare la aceasta fundaţiune.

Referitoriu la fondul seminarial comisiunea ob
servă,, că ajutoriul anual de 1000 fl. dela stat, nu 
s’a ridicat pe 2 ani, adecă pe anul 1884 şi 1885, 
ear ajutoriul de pe anul 1886 se află încă în de
posit la cassa archidiecesanâ, pentru aceea comisi
unea propune: consistoriul archidiecesan se îndrumă 
a face la locul competent paşii de lipsă pentru eli
berarea sumei neridicate şi asigurarea ajutoriului 
anual de 1000 fl şi pe venitoriu, ear suma, ce se 
află în deposit, fără amânare să se transpună la 
destinaţiunea sa.

Presidiul în aceasta privinţă află de lipsă a da 
desluşirile următoare: acest ajutoriu totdeauna se 
asemna din partea guvernului, fără dea fi guvernul 
recercat din partea consistoriului, cu ocasiunea, 
însă când împărţirea ajutoriului de stat s’a subtras 
de sub competenţa consistoriului, acest ajutoriu 
s’a perdut din evidenţă şi la guvern şi şi la consistoriu, 
ear când s’a făcut recercarea la guvern pentru 
asigurarea acestui ajutoriu pe anul 1886, consi
storiul a amintit în representaţiunea sa şi despre 
aceste restanţe, dar guvernul la aceasta parte din 
representaţiune, când a făcut asignarea pentru aju
toriul pe anul 1886 nu face nici o amintire, are 
însă asigurarea dela locurile competente, că vom fi 
rebonificaţi în această privinţă pe altă cale.

Cu privire la partea din raport, unde se notifică, 
vinderea a 52 500 fl. bonuri rurale transilvane şi 
cumpărarea de scrisuri fonciare în valoare de 53,700 fl. 
comisiunea propune: a se aproba conversiunea reali- 
sată, fiind în mod evident în folosul fondurilor 
efectuită.

Presidiul pe scurt arată rentabilitatea acestor 
convertiri, şi asigură, că s’a făcut cu toate posibilele 
precauţiuni aşa, că încât prevederile omenesci se 
pot estinde — periclu pentru asigurarea averei fon
durilor nu poate fi.

Dep. I. cav. de Puşcariu, e de părere, că o sumă 
prea mare, se nu se învesteacă în hârtii de valoare, 
ci mai bine în moşii, care învestiri sunt cele mai sigure.

Dep. E. Brote espune, că scrisurile fonciare 
sunt cumpărate dela institutele cele mai solide din 
Ungaria, şi sunt cu mult mai sigure decât chiar 
hârtiile de stat, dar totodată şi mai rentabile.

Dep. V. Dămian, provocându-se la disposiţiunea 
stat. org. susţine, că spre atari convertiri, se recere 
autorisarea sinodului, şi crede, că în caşul de faţă 
e vorba de îndemnisarea acestor operaţiuni.

Sinodul primesce propunerea comisiunei fi
nanţiare.

Partea din raportul consistoriului, referitoare la 
sporirea averei bisericesci prin cumperarea de reali
tăţi ca porţiuni canonice pentru unele parochii mai 
sărace, despre 3Cărirea împrumuturilor, despre numărul 
proceselor şi starea, în care se află aceste procese.

Comisiunea propune: a se lua spre sciinţă.
Se primesce.
Ce se atinge de partea din raportul consistorial 

despre supererogatele făcute în anul 1886 în sumă 
de 16,800 fl. 5 '/„ cr. fiind motivate, comisiunea pro
pune: a se lua acest punct din raport spre sciinţă 
şi pe basa motivelor indicate se încuviinţează aceste 
supererogate.

Se primesce.
Referitoriu la punctul din raportul consistorial, 

unde se face compararea perceptelor şi erogatelor 
cu privire la buget, se constată, că la toate fondu
rile se află un prisos, afară de fondul seminarial şi 
de fondul tipografiei, unde se află, că erogatele sunt mai 
mari de cât perceptele; la fondul seminarial această dife- 
rinţă provine din împregiurarea accentuată mai sus, 
şi comisiunea propune: a se lua acest punct pănă 
aci, spre sciinţă, ear încât pentru fondul tipografiei 
face următoaraa propunere:

„Constatându-secumcă comisiunea administrativă 
a tipogrăfiei archidiecesane în anul espirat nu a ţinut 
nici o şedinţă şi cumcă ajutoarele votate văduvelor 
preotesenu s’au împărţit şi că remunerările membrilor 
din comisiune, cu escepţiunea secretariului, cu toate 
acestea totuşi s’a solvit, comisiunea propune ca acele 
remunerări să se restitue fondului, ear pe viitoriu 
pănă când comisiunea nu va funcţiona regulat şi 
ajutoarele votate văduvelor preotese nu vor fi îm
părţite, să se sisteze solvirea acelor remunerări.

In considerarea deficitului la „Tel. Rom.“ să 
îndrumă consistoriul a da nou ordin singuratecelor 
parochii de a prenumera acest jurnal pe spesele 
respectivelor comune bisericesci.

în fine având în vedere, că în raţiociniul ti
pografiei din cause pănă acum nesciute, nu s’a pu
tut induce şi face evidente pretensiunile tipografiei, 
şi în considerare cumcă pentru încassarea acelora 
fiscalul comisiunei nu a făcut nici un paş, să se 
îndrumeze numitul fiscal, ca sub răspunderea lui 
personală să inacţionez restanţiile provenite din vin
derea de cârţi şi prenumeraţiunea la „Telegraful 
Român,“ ear consistoriul archidiecesan se însărci-
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nează a şi achita datoria sa la fondul tipografiei, 
precum şi a depune documentul despre cauţiunea 
„Telegrafului Român“ la cassa epitropiei intre va
lorile fondului tipografiei.

Presidiul observă, că aceste propuneri, în mod 
evident sunt drastice şi nepracticabile, şi comisiu- 
nea făcea bine, dacă raportul asupra acestui obiect 
’1 făcea într’una cu raportul, ce are comisiunea fi- 
nanţiară a-1 face în aceasta cestiune conform unui 
conclus de mai nainte

Dep. Dr. llarion Puşcariu, apreţiind părerile 
presidiului face propunerea: ca acest obiect sé se 
i-a dela ordinea (Jilei deocamdată, şi sé se refereze 
de odată cu raportul comisiunei finanţiare, ce-1 are 
a face asupra celorlalte obiecte ale tipografiei.

Se primesce.
Cu privire la fundaţiunea „Şaguna“ comisiunea 

finanţiară face următoarea propunere:
„Constatându-se, că ajutoarele votate din acea

stă fundaţiune în bugetele anilor 1884, 1885, 1886 nu 
suntestradate, cifiigurează ca superplus în suma totală 
de 18,818 fi. 25 cr. şi în considerare, că ajutoarele sunt 
votate din partea comisiunei administrative a fun- 
daţiunei, dar espediţiunea este din cause nemotivate 
nefăcută — sé dispună Veneratul sinod, ca elibera
rea ajutoarelor votate sé se facă sub durata sesiu- 
nei presente, ear încât s’ar mai constata şi pe vi- 
itoriu atari iregularităţi se va trage la răspun
dere întreaga comisiune a fundaţiunei, densa fiind res
ponsabilă pentru nepunerea în lucrare a voinţii fun
datorului.

Tododată observându-se, că la distribuirile de 
până acuma unele ţinuturi ale archidiecesei sunt 
mai preferite, se îndrumă comisiunea administrativă 
a fundaţiunei, că la împărţirea ajutoarelor se fie cu 
privire la toate ţinuturile din archidiecesă şi sé ni 
suiască într’acolo, sé se formeze în singuraticile pro- 
topresbiterate unele centre provecjute cu scoale 
coréspun^étoare şi parochii bine dotate.“

In urma acestei propuneri, presidiul observă, 
că comisiunea şi-a trecut competinţa, reflectând şi 
la acest obiect, care după natura lui aparţine altei 
comisiuni, ce se poate aduce în legătură fie cu ra
portul senatului bisericesc, fie cu cel scolariu sau cu ori 
care altul, şi constată din partea comisiunei un esces 
de zel în această privinţă; cu toate aceste pe presi
diul nimic nu-1 superă să se tracteze acest obiect 
şi la acest loc, constată însă, că aceste propuneri 
sunt de tot drastice, şi nu înţelege, că ce sé inten
ţionează prin atari propuneri, pentru că asigură pe 
Ven. sinod, că prin o atare procedere scopul dorit 
nu se poate ajunge. Presidiul a declarat dela început, 
că se vor regula şi aceste 2 fundaţiuni, numai răgaz 
sé fie.

Deputatul I. Hannia, provocându-se la conclusele 
sinodale referitoare la fundaţiunea „Şaguna“, doresce 
a sei, dacă vine în aceasta privinţă vre un raport 
separat.

Presidiul declară, că consistoriul a întreprins 
paşii de lipsă în aceasta afacere, şi lucrul e în cur
gere, dar nefiind cestiunea terminată, în aceasta se 
siune nu se poate presenta raport din partea con 
8Í8toriului, asigură însă pe dl deputat, că cestiunea 
nu e perdută din evidenţă.

Raportorul comisiunei R. Patiţa, susţine, că pro
punerile nici de cum nu sunt drastice şi întrun ton 
cam iritat se provoacă la unele declarări ale presi
diului făcute pe cale privată, dându le şi acestora 
un înţeles, care presidiul nu la putut avea în vedere.

în urma refiecsiunilor făcute de dl deputat R. 
Patiţa, presidiul constată, că se intenţionează a abusa 
şi de paciinţa şi *de posiţia presidiului; dela începu
tul sesiunei a afirmat, că trei obiecte sunt, cari-1 
supără, că încă nu s’a regulat definitiv, dar a asi
gurat pe Ven. sinod, că va căuta, ca şi aceste obiecte 
să-şi afle resolvirea finală şi să se pună în curs 
regulat; acum din toate părţile se aruncă frase bom
bastice, căutându-se numai ce nu e făcut încă şi 
nici unul nu reflectează la cele ce s’au făcut şi sunt 
în ordine, ca şi când totul ar depinde numai dela 
aceasta cestiune, declară totodată, că mai departe se 
va abţine a da ori ce desluşiri referitoriu la aceste obi
ecte de atâta predilecţiune pentru unii dni deputaţi, şi 
lasă în voia liberă a Ven. sinod, să decidă, ce va 
afla consult.

Deputatul Stefan Iosif, luând cuvântul, observă, 
că într’adever nu poate să consimtă cu o astfel de 
procedură din partea unor dni deputaţi, şi de asta 
convingere crede, că sunt toţi acei deputaţi sinodali, 
cari au în vedere, şi voesc numai binele bisericei; 
au ajuns însă lucrul astăzi acolo, de se vorbesce 
despre împărţirea acestor ajutoare şi în cercurile 
cele mai de jos ale poporului, dânsul nu poate con
simţi cu propunerile comisiunei îşi ia voe însă a 
ruga pe Escel. Sa, ca se bine-voiască a aduce in 
îndeplinire cât se poate mai curând aceasta afacere.

Presidiul declară din nou, că răul va trebui 
să se delăture cu ori ce preţ, aplicând toate mij
loacele necesare, ori ce jertfe şi lupte, ce va avea 
să întimpine, la areasta însă, se recere timp.

Dep. I. de Preda, observă, că dânsul încă con
simte întru toate cu declarările Escel. Sale, şi re- 
cunoasce, că prin provocarea de conflicte nu se 
pot deslega cestiuni de o importanţă atât de în - 
semnată, se vede deci îndemnat a face următoa
rea propunere:

„Comisiunea administrativă a fundaţiunei Şa
guna se îndrumă, ca în termin de 30 Z^e dela ter
minarea sesiunei presente, să ducă îndeplinire con 
dusele aduse în privinţa ajutoarelor votate din 
fundaţiune; mai departe se îndrumă, ca despre 
ducerea îndeplinire să facă raport la consistoriu 
ear în viitoriu în fie-care an să aştearnă prin 
consistoriu raport general despre activitatea sa 
desvoltată în decursul acelui an.“

I’unându-se la vot aceasta propunere,
Se primesce.
Prin acestea fiind eshauriat acest raport constorial, 

comisiunea propune: Sinodul să aproabe raţiociniile 
presentate, şi consistoriului archidiecesan i se dă 
absolutoriu pentru administrarea fondurilor, funda- 
ţiunilor şi depositelor archidiecesarie.

Se primesce.
Tot comisiunea finanţiară prin raportorul R. 

Patiţa raportează asupra raportului consistorial re
feritoriu la fundaţiunea „Andronic“, constatând la 
această fundaţiune un progres îmbucurătoriu, şi că 
la distribuirea ajutoarelor din această fundaţiune s’au 
luat în dreaptă considerai e toate ţinuturile archidi
ecesei, ceea ce se recomândă şi pe viitoriu, drept 
aceea comisiunea propune : a se lua spre sciinţă acest 
raport, îndrumându se consistoriul, ca actul judecă
toresc despre depunerea sumei de 17,000 fl. la per- 
ceptoratul de aici drept ca asigurare pentru tacsa era 
rială de transcriere după acest fond, să se depună la 
cassa epitropiei între hârtiile de valoare.

De asemenea cojriisiunea finanţiară referează 
prin raportorul R. Patiţa asupra raportului consi- 
sistorial referitoriu la adaptările edificiului semi- 
narial şi urcarea tacsei anuale de internat dela 60 
fl. la 100 fl. comisiunea face următoarea propunere:

întreprinderea lucrărilor de adaptare şi repa
rare la edificiul seminariului „Andreian“ se aproabă; 
ear pentru acoperirea speselor de 12,155 fl. 37 cr. 
împreunate cu aceasta lurare se încuviinţează folo • 
sirea sumelor votate în bugetul fondului semina- 
rial pe anul 1886 şi 1887 sub titlul cuotă pentru 
amortÍ8area împrumutului la zidirea noului seminariu 
de 7500 şi 4350 fl.

Totodată începând cu anul scolariu 1887/8 se 
urcă tacsa anuală de internat pentru elevii semi- 
nariali la suma de 100 fl , înlocuindu-se în § 22 din 
regulamentul pentru seminariul teologic pedagogic 
suma de 60 fl. cu suma de 100 fl.

Deputatul Vasiliu Dămian, accentuând starea 
cea miseră a poporului nostru în ceea ce privesce 
urcarea tacsei seminariale face propunerea: ca tacsa 
seminarială să remână şi în viitoriu 60 fl.

Deputatul E. Brote, reflectându-i deputatului 
Vas. Dămian, recunoasce şi dânsul tot aşa de bine îm- 
pregiurările sinistre, în cari trăesce poporul nostru, dar 
dl dep. Dăm. se provoacă numai la o parte a cestiunei, 
adecă la sentimentalism, şi ignorează cu totului partea 
finanţiară, ’1 roagă dară ca în aceasta privinţă să 
documenteze, dacă e posibil, ca fondul seminarial să 
poată suporta şi mai departe aceasta sarcină, ob
servă totodată, că şi pe lângă tacsa anuală de 
100 fl. mai remâne o sumă considerabilă în sarcina 
fondului, căci abia ’şi poate închipui o provedere 
mai ieftină ca aceasta, când pentru 34 cr. la Z* 
elevul pe lângă instrucţiune primesce dejun, prânz, 
cină, cuartir, încăl(|it şi lumină, în odăi bune, curate 
şi sănătoase.

Presidiul încă recunoasce greutăţile vieţii de 
astăZi preste tot, şi-ar dori foarte tare, ca să se 
poată provedâ elevii noştri seminariali chiar lără 
de nici o tacsă, dar aceasta ori-şi-cine o poate vedé, 
că e imposibil, şi urcarea aceasta a tacsei e dictată 
de necésitate imperativă, — în câtva ne poate servi 
spre a nu ve face prea mari temeri, şi împrejurarea, 
că la alte institute şi chiar în celelalte diecese aceasta 
tacsă e şi mai mare.

Raportorul R. Patiţa reflectează dlui deputat 
V. Dămian, că eşind elevii seminariali în viaţa prac
tică, nici unul numai reflectează la beneficiile avute 
în seminariu, şi nu se mai cugetă a fi recunoscători 
faţă de biserică, ci fiesce care caută a-şi asigura în 
mod cât se poate mai rentabil numai interesele sale, 
de aci provine, că în cele mai multe caşuri ii ve
dem, aplicându se pe cariere cu totul streine de 
biserică.

Punându-se la vot propunerile aceste, — se pri
mesce propunerea comisiuneni finanţiare.

în legătură cu acest conclus comisiunea orga- 
nisătoare prin raportul seu Iosif Puşcariu, raportând 
asupra, părţii din raportul general al consistoiului 
archidiecesan plenariu, referitoare la edificarea nou
lui seminariu, remasă pănă acum în suspenso, face 
următoarea propunere: Consistoriul se îndrumă, a 
nu lăsa din vederea punerea în lucrare a conclu
selor sinodale Nr. 52 din anul 1885 şi Nr. 122 din 
anul 1886, privitoare la zidirea noului seminariu.

Fiind timpul înnaintat, şedinţa se închee la 2 
oare d. m. anunţându-se cea procsimă pe mâne la 
9 oare a. m. La ordinea Zilei se vor pune rapoar
tele comisiunilor.

Corespondente particulare
ale „ Telegrafului Român. “

Caransebeş, 16/28 Aprile, 1887. Die Redactor! 
încă Sâmbătă seara, dar mai ales Duminecă dimineaţa 
au sosit mulţime mare de oaspeţi din părţile mai 
apropiate şi mai îndepărtate ale diecesei. Din ar
chidiecesă au sosit încă Sâmbătă seara deputaţiunea 
dela Braşov. Duminecă dimineaţa au sosit şi din 
România mai mulţi cunoscuţi şi rudenii de ai Prea 
Sânţiei Sale precum: Maiorescu, Laurian, deputatul 
Nica, directorul gimnasiului din Giurgiu, Droc Bar- 
cianu, şi alţii. în aceasta Zi la 8 oare dimineaţa 
membrii comitetului în frunte cu musica orăşenească 
şi urmat de trei coruri: al Caransebeşului, Bujor 
şi Bocşa - română (aceste două au sosit Sâmbătă 
seara) merseră la gară spre întimpinarea corurilor 
şi oaspeţilor. La sosire corurile fură salutate prin 
loan Bartolomeiu, cântând fie care cor cântarea de 
salutare.

In numele corurilor sosite a răspuns preşe
dintele corului din Lugoj, advocatul Titu Haţeg. 
Timpul era noros şi picura puţin. Conductul co
rurilor în oraş a fost imposant. Toată lumea era 
adânc mişcată şi tot oraşul Caransebeş era în pi
cioare.

Costumul pitoresc şi deosebit al membrilor co
rurilor de ţerani şi feţele lor roşcate de soarele pri 
măvăratic şi pline de viaţă, produceau un aspect 
dintre cele mai minunate.

La liturghie au oficiat protosincelul Filaret 
Musta, asistat de protopresbiterii: A. Ioanovici prot. 
Jebelului, I. Popovici, prot. Verşeţului, F. Adam prot. 
Jamului şi A. Ghidiu, prot. Oraviţei. Membrii sino
dului au luat parte în corpore. După liturghie s’a 
deschis sinodul diecesan; sesiunea şedinţelor însă s’a 
suspendat până Mercuri.

în timpul liturghiei corurile întrunite au ţinut 
o probă generală în curtea institutului teologic.

La vecernie ear au oficiat mai mulţi protopres- 
biteri. Cântările rituale la utrenie le au esecutat 
preoţi, ear la liturghie corul vocal al institutului 
condus de dirigintele Grigorie Bârseanu.

La 7 i/2 seara au pornit dela institutul teologic 
conductul de facle prin strada principală spre re
şedinţa episcopească. Aci se opri, intonând entu- 
siaste strigăte de: „Se trăiască“ înaltul iubilant.

După ce au luat fiecare cor posiţiune se întonâ 
de toate corurile mai întâi imnul ocasional compus 
de Czegka. După acesta a urmat cuventarea de fe
licitare rostită de deputatul sinodal Stefan Velovan 
în numele poporului diecesei Caransebeşului (veZi 
mai jos.) Au urmat apoi imnul festiv de Zacha- 
ria Boiu, musica compusă de G. Dima, care a fost 
esecutate de corurile întrunite, având de diriginţi 
pe Artiştii N. Popovici şi I. Czegka. După aceasta 
a respuns înaltul Iubilant şi s’a cântat, ear imnul 
lui Czegka de corurile întrunite.

Imnul lui Czegka simplu în composite, dar 
melodios, a fost cântat cu o precisiune admirabilă. 
Cuvântarea rostită de deputatul St. Velovan a foBt 
scurtă însă de cuprins simburos. Tot aşa au fost 
şi respunsul Prea Sânţiei Sale al înaltului Iubilant. 
După aceea a percurs conductul în sunetul musicei 
câteva strade mai însemnate, cai’e erau foarte frumos 
iluminate şi ajungând în piaţa mare din jos de cruce 
au aprins un foc foarte mare din restul a lor 300 
de torţe, ear lampionele vre o 200 s’au adus la in
stitutul teologic.

Conductul a fost peste tot foarte imposant. 
Locuitorii din loc au contribuit in mod însemnat la 
imposanţa conductului prin illuminarea şi înfrumse- 
ţarea caselor. în casa diecesană a fost şi un frumos 
transparent, pe care se vedea o frumoasă cunună de 
lauri, o coroană, sceptrul şi crucea, apoi iniţialele 
loan Popasu cu anii 1837— 1887, ear deasupra un 
vultur cu aripile întinse. Totul era opera dlui 
architect Adrian Diacon.

L u n  i.
în aceasta Zi tot oraşul avea un aer serbătoresc. 

La 5 oare dimineaţa oaspeţii şi orăşenii au fost deştep
taţi prin 3 musice, care cântând, cutreerară stradele 

I oraşului.



168 TELEGRAFUL ROMAN.

La 8 oare corurile s’au adunat la institutul | 
seminarial, de unde apoi cu stindarde şi cu musica în | 
frunte au pornit la gară pentru întâmpinarea P. S. 
Sale Dlui episcop I. Meţianu şi a deputaţiunei sino
dului diecesan din Arad, şi a altor deputaţiuni. La 
sosirea trenului salutarea s’a făcut prin corul din 
Caransebeş, avénd de orator pe domnul Traian Barzu. 
După respunsul P. S. Sale dlui episcop I. Meţianu 
deputaţiunile şi ospeţii sosiţi se conduc la reşedinţa 
episcopească, fiind salutaţi cu „întru mulţi ani“ de 
cătră corurile postate la distanţe egale pe calea de 
la gară pănâ la reşedinţă.

La 10V2 înaltul iubilante a fost condus cu litiă 
la biserică. Conducerea cu litiă a fost punctul de 
culminaţiune al festivităţii. Pe feţele mulţimei, care 
era adunată pe toate stradele pănă la biserică, se 
putea ceti o adâncă mişcare sufletească. Conductul 
se forma în chipul următoriu: In frunte erau înşirate 
toate corurile, cari au participat la festivitate, lor 
le-a urmat sute de preoţi, apoi vre-o 40 de preoţi 
în ornate bisericesci, formând 2 bariere, între cari 
înaltul iubilante mergea sub baldachin, urmându-1 de
putaţiunile străine, autorităţile civile şi militare şi 
mulţimea imensă a poporului.

Sosind la biserică a fost primit de P. S. Sa epi
scopul I. Meţianu ocupând loc în scaunul archieresc, 
care era elegant înfrumseţat. La liturghie a pontificat P.
S. Sa episcopul I. Meţianu, asistat de protosincelul F. 
Musta, de 6 protopopi, vre-o 30 de preoţi şi 2 diaconi. 
Cântările rituali au fost esecutate de corul micst al 
plugarilor din Chiseteu şi de corul seminarial. După 
priceasnăl’a felicitat pe înaltul iubilante prin o vorbire 
bine compusă şi bine simţită, protosincelul F. Musta, 
ear la finirea liturghiei P. S. Sa episcopul I. Meţianu a 
ţinut o cuvântare ocasională, în care a arătat mai în- 
tâiu însemnătatea dignitaţii de archiereu, a arătat 
cum trebue se fie un archiereu şi a trecut la faptele 
înaltului iubilante, arătând cu câtă comcienţiositate 
şi-a îndeplinit iubilantele misiunea apostolică. A urmat 
apoi respunsul înaltului iubilante, mulţămind P. S. Sale 
Dlui epi8CopI. Meţianu, deputaţiunilor, poporului adu
nat şi comitetului arangiatoriu pentru îngrigirea, ce 
a pus pentru reuşirea festivităţii.

La 2 oare a fost primirea gratulărilor din par
tea deputaţiunilor esterne şi ale diecesei. Primirea 
a durat preste 2 oare.

In restimpul acesta corurilor s’au distribuit 
diplome şi medaile comemorative, cântându-se imnul 
festiv de G. Dima.

La 41/t oare banchet de preste 300 cuverte în 
sala hotelului „Pomul verde“. Şirul toastelor l a 
deschis P. S. Sa înaltul iubilante pentru Maiestatea 
Sa şi casa domnitoare; apoi s’au ţinut mai multe toa
ste pentru iubilant şi alţi factori eminenţi ai bise- 
ricei, pentru armată etc.

După toaste s’au cetit depeşele şi adresele de feliei 
tare, care au fost la număr peste 200, dintre cari amin
tesc pe al Escel. Sale metropolitului Miron Romanul, 
al Escel. Sale metrop. Bucovinei şi Dalmaţiei, Silvestru 
Morariu, al P. S. episcopi Mihali al Lugoşului, Bran- 
covici al Timişoarei, Nectarie al Verşeţului şi Bonuaz 
al Csanadului, apoi dela Corps comando din Timişoara, 
Sinodul archidiecesan, generalul Trapşa, Bariţ, Mo- 
csonyi, vre-o 10 dela Braşov etc. etc.

La 9 oare mare concert arangiat de corurile 
vocale din Bogşa - română, Bujor, Caransebeş, Chise
teu, Hereudesti, Lugoj, Satul-mic, Sălbăgel şi Silha. 
Concertul a fost precedat de o odă ocasională de 
Z. Boiu, declamata cu mult succes de d. Dr. Dobrin 
din Lugoj. Atât măreţul imn festiv de G Dima cât 
şi imnul ocasional de Czegka au fost esecutate de 
cătră corurile întrunite într’un mod admirabil. To
rente de aplause au urmat armoniilor grandioase 
ale composiţiunei D-lui Dima şi numai împrejurarea, 
că fiecare cor vocal singuratic avea să se mai pro
ducă cu câte o cântare, a îndemnat pe aranjatori 
să abstea dela repetarea, ce publicul neastâmpărat 
o pretindea. Nu mai puţin a succes şi imnul ocasio
nal de I. Czegka.. Adevărată bucurie şi satisfacţi- 
une naţională a simţit publicul entusiasmat, vă4ând 
pe plugari emulând cu înteliginţa în arta musicei. 
Toate corurile au avut un succes deplin. Entusiasmul 
a ajuns la culme, când corul micst al plugarilor din 
Chiseteu a intonat „Hora Sinai.“ Aplause frenetice 
i-a silit atât pe dânşii, cât şi pe corul din Lugoj să 
repeţească sentimentala şi melodioasa cântare, „Ge- 
mutam secoli.“ La finea concertului corurile s’au aşe
zat în şalele hotelului la un commers românesc şi 
zorile de dimineaţa i-a aflat încă cântând pe neobo
siţii cântăreţi.

Marţ i .
Bal festiv. Acest bal arangiat de inteliginţa 

română din loc a fost de o eleganţă şi frumseţă rară. 
P. S. Sa înaltul Iubilante, toate autorităţile civile 
şi militare, mulţime de oaspeţi din apropiere şi din 
depărtare s’au adunat, ca să vadă tineretul bucurân- 
du-se, care şi prin aceasta petrecere a voit să dea 
espresiune inimii sale pentru succesul întregei sărbări.

Caransebeş, în 16/28 Aprile.
loan Pinciu.

Cuvântarea de felicitare
rostita Duminecă seara de cătră deputatul sinodal 

Stefan Velo van.
Rare sunt ocasiunile în viaţa b'sericei noastre, când bu

curia generală întrunesce credincioşii bisericei într’un trup 
atât de însufleţit, atât de consciu de însemnătatea ţlilei, ce 
o serbează.

Bucuria clerului şi a poporului din diecesa Caranse
beşului n’are trebuinţă de vorbe măestrite, pentru a da es
presiune silită unui palid simţământ.

Emoţiunea, ce animează fiii credincioşi ai Prea S. Tale, 
găsesce în arta vorbirei o pedeeă de a se manifesta. Ea s’ar 
versa mai bucuros într’o lacrimă de bucurie pentru a spune 
ceeeace graiul omenesc nu este în stare.

Era în vremea aceea, când întunerecul nesciinţii co 
pleşia spiritele, când orbul interes particular sleia puterile 
cele mai valoroase ale naţiunei noastre, ce se credea menit a-şi 
sfârşi esistenţa în uitarea de sine —  un glas puternic răsună 
la poalele nordice ale Buceciului şi cutremură auturile. Era 
glasul valoros al Prea Sânţiei Tale, care chema biserica şi 
neamul nostru la înviere.

Cale lungă şi spinoasă ai percurs iubite Părinte, pe ea 
ai preserat aşe^eminte de cultură, monumente neperitoare, 
singura noastră mândrie şi garanţă pentru un bun viitoriu.

Nu’mi ridic vocea pentru a încerca se ilustrez meritele 
neperitoare ale Prea S. Tale întru desrobirea minţii şi a 
inimei poporului din diecesa Caransebeşului şi a naţiunei 
noastre preste tot. Istoria culturei noastre va găsi în viaţa 
Prea S. Tale esemplul credinţă neclătite în puterea de viaţă 
a poporului seu, ea va înfăţişa posterităţii epoca isbândelor 
prin suferinţe şi va arăta roadele zelului neînfrânat, care în

dispreţul tuturor neajunsurilor a versat cu profusiune bine
facerile sale asupra mult cercatei noastre biserici şi naţiuni. 

„A lb am  t r ă i t  un  secol pe p la iu l s trăm oşesc  
Şi v re au  cu  fa ţa  a lb ă  sen in  se m e s fâ rşesc .“

Aceste cuvinte ale marelui nostru poet şi-au găsit în 
truparea lor în viaţa plină de activitate apostolică a Prea 
Sânţiei Tale.

Eartă-ne bunule Părinte sé dăm espresiune mulţnmitei 
şi viiei noastre recunoscinţe şi se strigăm cu toţii:

întemeetoriul culturei cierului şi popoporului, primul 
episcop român al diecesei Caransebeşului, se vieze la mulţi ani.

V a r i e t ă ţ i .
* (Avis.) Junimea română din loc va arangia 

Mercuri în 4 Maiu st. n. o petrecere cu dans în 
sala hotelului „împăratul roman.“ Venitul curat e 
destinat pentru procurarea de premii elevelor dela 
şcoala civilă a Asociaţiunii şi dela cea primară a 
Reuniunii. Preţul de intrare 60 cr. de persoană. Su- 
prasolviri se primesc cu mulţămită. începutul la 8 
oare seara. Acest avis este a se privi ca invitare. 
Invitări speciale nu se fac.

* ( Convocar e . )  în înţelesul conclusului adus 
în adunarea generală din 27 Aprile, 1886, a acestui 
despărţământ, se convoacă adunarea generală a „Reu- 
niunei învăţătorilor români gr. ort. din despărţămân
tul III Avrig, pe ()iua de St. George în 23 Aprile 
a. c. carea se va ţină în edificiul scoalei capitale 
gr. or. din Avrig, şi la care au de a participa toţi 
membrii despărţământului sub urmările provetjute în 
statutele reuniunei districtuale a Sibiiului.

P r o g r a m.
Joi  în 23 Aprile 1887 înainte de ameatji:
1. La 8 oare serviţiul divin în biserică, şi pa- 

răstas pentru Ge o r g e  Lazar .
2. La 9 Yj oare deschiderea şedinţii. Raportul 

comitetului despărţământului.
3. La IO1/, până la 11 '/, oare prelegere din reli- 

giune de membrul loan Iordache cu clasele 1, 2 şi 3, 
apoi de loan Budac cu clasele superioare.

4. Dela 11 până la 12 '/a prelegere practică 
din limba maternă de membrul Eremie Roman cu 
clasele 1 şi 2 apoi de Leon Vas cu clasele superioare.

După ameatji :
5. Dela 2 '/, pănă 31/, oare prelegere din cum- 

put de membrul Andreiu Savu cu clasele 1 şi 2 apoi 
de Nicolae Bărbat cu clasele superioare.

6. Dela 3Y, pănă la 4 oare prelegere din sciin- 
ţele naturale de membrul Procopiu Clonţa.

7. Dela 4 pănă la 4 7, din limba maghiară de 
membrul loan Budac.

8. Dela 4 72 pănă la 5 oare din istorie şi geo
grafie de membrul N. Dragoş, apoi încheerea.

Comitetul despărţământului III Avrig al reuni
unei învăţătorilor din districtul Sibiiului.

Avrig, în 10 Aprile, 1887.
Ioachim Băcillă, loan Cocoş,

preşedinte. notariul desp.

Loterie
Sâmbătă în 30 Aprile 1887.

Timişoara: 6 3  77 8 0  4 9  3 8
Viena: 3 5  71 8 1  18  3 1
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E D I C T .

Laurian Domide Morariu gr. or. din 
orgo-Prund, care de trei ani şi-a părăsit 
a necredinţă pe soţia sa leguită Iftinia 
ănilă Nap, gr. or. din Borgo-Suseni, se 
itează prin aceasta a se presenta în 
jrmin de un an şi o <jh dela prima 
ublicare a acestui edict înaintea sub
sumatului oficiu protopresbiteral, căci 
i din contra cererea de divorţ a só
iéi sale se va pertracta şi decide şi 
n absenţia lui.

Borgo-Bistriţa, 9 Aprile, 1887.
Oficiul protopresbiteral gr. or. al. 

ractului Bistriţei.
Simeon Monda,

protopresbiter.

Pályázók a vallás és közokt. m. kir. 
ministeriumboz czimzett kérvényüket, mely
ben születési évük és helyük, vallásuk, nős 
vagy nőtlen állapotuk, hadköte!ezettségi vi
szonyuk, végzett tanulmányaik és képesítésük, 
nyelvismereteik és eddigi szolgálataik ok
mányokkal igazolandók, alkalmazásban lé- 
telök esetén elöljáróságuk utján, különben 
pedig közvetlenül a szegedi tankerületi kir. 
főigazgatósághoz f. évi május hó 30-áig 
küldjék be.

Budapesten, 1887 évi Április hó 17-én. 
A vallás- és közoktatásügyi 

m. kir. ministeriumtól.
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P Á L Y Á Z A T ,

A zombori m .kir. állami fögymnasium 
d betöltendő egy rendes tanári állomásra, 
elylyel a magyar és német-nyelv és Író
dom tanításának kötelezetsége 1200 forint 
d fizetés, 200 frt lakpénz és a szabályszerű 
téves pótlék élvezete van összekötve, pá 
■ázat hirdettetik.

A n u n t
or.cătră onorata preoţime gr.

Subscrisul are onoare a re
comanda pe lângă sortimentul de 
mărfuri diferite şi un sortiment de 
materii pentru reverendi 
în preţ dela 30 fi. v. a. — pănă la 
60 fi. v. a. — apoi brâiie vinete 
şi roşii cu preţuri moderate.
[1587J 2 - 2  Grrigorie Mateiu.

Medicament
pentru

boala de fu n g ie ,
turberculosă (oftică), astmă (respiraţiune), catar cronic de plumâni etc. prin

Ecshalaţiune de gas (cu ajutoriul injecţiunei rectale).
Necrezutul, idealul admirabil şi nerealisabil al medicilor, se poate efeptui 

sigur şi de tot prin mijlocul acestei metode de cură! Despre efectul medical 
sigur şi admirabil mărturisesc următoarele espuneri alăturate în scurt, dar mai 
ales atestatele profesorilor de renume european, şi cari se legitimează prin pre- 
scriptele medicale presente din şi afară din ţeară:

„Adeseori chiar după trei întrebuinţări a ecshalaţiunei de gas cu ajutoriul 
injecţiunei rectale pere : tuşea , fr ig u r ile , scuiparea, (flegma) ş i m irosul greu de sudoare. 
Greutatea corpului se sporesce pe septămână cu Va— 1 klgram. Pafientul se 
vindecă şi ’şi poate ear începe activitatea obositoare a vieţii.

„La astmă, după o Va de oară dela întrebuinţarea ecshalaţiunei de gas, i-se 
dă un indem pentru respiraţiune. La întrebuinţarea mai departe a curei nú se 
mai repeţesc atacurile.“ Chiar şi coardele vocale distrucate şi plumâna pe ju 
mătate distrucată încă se vindecă. Dintre 30 de pacienţi în ultimul stadiu al 
tuberculosei s’au mântuit toţi de tot prin mijlocirea injecţiunei de gas.

Precum în cele mai mari spitaluri din lume, astfel şi In spitalul impe
rial reg. comun din Viena află aparatul ecshalaţiunei de gas cea mai mare 
întrebuinţare. — Atestatele celor vindecaţi o dovedesc.

Aparatul ces. reg. a. p. al ecshalaţiunei de gas (injecţiunei - rectale) este 
complet, cu adausul la producerea gasului, dimpreună cu instrucţiunea întrebuin- 
ţărei pentru medici; şi pentru întrebuinţarea însăşi a bolnavilor prin

Dr. Cari Altmann; W I E N ,  VII. Mariahilferstrasse Nr. 80,
se poate primi pentru 8 ii. şi 30 cr. pentru pachetare, cu bani gata sau cu 
rambursa poştală.

Cura în sine nici nu molestează şi nici nu strici. [1588] 2—50

Redactor proviaoriu: Dr. Remu$ Roşea. Editura şi tipariul tipografiei archidiecesane.


